
TOMÁŠ ZDECHOVSKÝ / SPOLU  

1. Jak vnímáte roli Evropské unie, pokud jde o potraviny? 

EU může v této oblasti ovlivnit řadu věcí. Na úrovni EU existují už nyní předpisy, které zajišťují 

bezpečnost potravin tzv. ‘od farmy až na vidličku’, což zahrnuje aspekty jako hygienické podmínky při 

zpracování potravin, balení, označování a oficiální kontroly dodržování bezpečnosti potravin. Je to 

samozřejmě v zájmu spotřebitelů. Zároveň považuji za důležité, aby nedocházelo k neúměrnému 

zatěžování producentů, především evropských farmářů. 

2. Jste spokojen/a s tím, jak EU působí při zajišťování bezpečnosti potravin? 

Zajištění bezpečnosti potravin považuji za nesmírně důležité zvláště pro spotřebitele. Standardy 

bezpečnosti potravin v EU jsou právem považovány za jedny z nejpřísnějších na světě. EU má velmi 

komplexní systém pravidel, který pokrývá celý potravinový řetězec, od krmiv a zdraví zvířat, přes 

ochranu rostlin a výrobu potravin, až po zpracování, skladování, dopravu, dovoz a vývoz a 

maloobchodní prodej. 

EU uplatňuje vysoké standardy bezpečnosti potravin a krmiv, přesto se stále vyskytují incidenty s 

bezpečností potravin a krmiv. EU společně s národními orgány a Evropským úřadem pro bezpečnost 

potravin (EFSA) má robustní systém pro detekci a reakci na tyto bezpečnostní problémy. 

3. Jaký je Váš názor na otázku potravinového zabezpečení a soběstačnosti ve výrobě potravin v 

EU a v České republice? 

Zabezpečení dostatečné produkce potravin v rámci považuji za stěžejní pro Evropu. Za současné nejisté 

situace způsobené ruským napadením Ukrajiny, která je jedním z předních vývozců obilí a dalších 

zemědělských produktů, to platí dvojnásob. Rostoucí náklady způsobují nejistotu pro zemědělce a 

zvyšování cen. Rostoucí či kolísající ceny potravin způsobují v dnešní dobu zase nejistotu u spotřebitelů. 

Přidání nových zátěží na produkci potravin by nyní mohlo vést ke snížení produkce potravin, když jich 

potřebujeme více, a tedy i dalšímu růstu cen. Považuji za důležité zdržet se zelených ideologických 

výstřelků a nezavádět další drastická opatření. V dnešní neklidné době nepokojů by oblasti zemědělství 

totiž právě to ublížilo především těm nejzranitelnějším. 

4. Měla by EU více podporovat evropské zemědělce a potravináře nebo je lepší podporovat 

dovoz potravin ze zahraničí? 

Nemůžeme si dovolit spoléhat na mimoevropské aktéry, pokud jde o nejdůležitější zboží nutné k životu, 

a už vůbec ne o jídlo. Zemědělství vnímám jako odvětví strategického významu a evropští zemědělci si 

nějakou formu podpory zaslouží. Dobře rozumím tomu, že tržní zemědělská politika může zemědělce 

vystavit extrémním výkyvům cen. Rychlý příliv obilí do EU v důsledku ruské invaze na Ukrajinu ukazuje, 

jak rychle lze destabilizovat trhy, zejména v zemích sousedících s Ukrajinou. Jsem proto pro odškodnění 

postižených zemědělců. Je třeba udělat více pro to, abychom předešli katastrofálním důsledkům 

kolísání cen a zlepšení nástrojů cenové stability v budoucí SZP. Podařilo se už dosáhnout některých 

úspěchů. Přijetí vůbec první směrnice k odstranění nekalých obchodních praktik v potravinovém 

dodavatelském řetězci bylo úspěchem EPP. 

5. V případě Vašeho zvolení do Europarlamentu, budete se věnovat tématům souvisejícím s 

potravinami a potravinářstvím? Pokud ano, co konkrétního budete prosazovat? 

Zemědělská a potravinářská politika patřila k věcem, kterým jsem se věnoval spíše okrajově. 

Podporovat budu ale taková opatření, která přispějí ke zlepšení postavení farmářů. A naopak se budu 



stavět vůči jakýmkoliv pokusům velkých nezemědělských podniků, aby se dostaly skrze SZP k 

finančnímu prospěchu. 

6. Představy o ochraně klimatu a životního prostředí se v řadě případů rozcházejí s představami 

o soběstačnosti a konkurenceschopnosti. Jak byste v oblasti zemědělství a potravinářství 

podpořil/a tvorbu konsenzů, které jsou technicky správné a udržitelné? 

Jisté je, že přidání nových zátěží na produkci potravin v Evropě by nyní mohlo vést k tomu, že se 

vyprodukuje méně potravin v dnešní době, když jich vzhledem k nejisté situaci ve světě naopak 

potřebujeme co nejvíce. Být ideologickým v době nepokojů by ublížilo nejvíce těm nejzranitelnějším z 

řad zemědělců i spotřebitelů. 

7. Mediální prostředí a veřejnost jsou často ovlivňovány činností nestátních neziskových 

organizací, jejichž financování není v mnoha případech transparentní. Domníváte se, že může 

tato skutečnost znamenat hrozbu pro budoucnost demokracie v EU? 

Ano, v případě některých nevládních organizací může jít skutečně o problém. Může se jednat o 

organizace podporující aktéry nepřátelské vůči Evropě (Rusko, ČLR, radikální islamisté) nebo organizace 

zastávající myšlenky, které mohou představovat existenční hrozbu pro celou Evropu (např. nevládní 

organizace napomáhající pašování migrantů). 

8. V Evropě vzniká skutečně velké množství předpisů, čím, je vytvářeno prostředí pro MSP 

obtížně přehledné. Jak byste danou situaci řešil/a? 

Jsem si dobře vědom toho, že se pro malé a střední podniky může jednat o veliký problém. Existuje 

proto několik možností: 

• Jednak samozřejmě zjednodušení předpisů tam, kde je to možné. 

• Digitalizace může být další formou pomoci MSP, která může snížit administrativní zátěž a 

zefektivnit procesy. 

• Dále také školení, která mohou MSP pomoci lépe porozumět a uplatňovat předpisy. 

• Nebo také poskytování poradenství určené pro malé a střední podniky, jak se zorientovat 

ve stávajících pravidlech.  

9. Jaký je váš názor na současný stav regulace výroby potravin v EU? Myslíte si, že je třeba více 

regulovat nebo naopak uvolnit přísnější pravidla? 

V rámci EU existují už nyní velmi přísná pravidla týkající se produkce potravin. Situace je nyní taková, že 

evropští farmáři musejí čelit zvyšování nákladů a spotřebitelé mají obavy z dalšího zvyšování cen. 

Zatěžování farmářů dalšími břemeny by mohlo vést ke snížení produkce potravin nyní, kdy je 

považované za žádoucí ji naopak udržet na co nejvyšší úrovni. 

10. Jak hodnotíte současnou situaci v oblasti ochrany životního prostředí ve vztahu k výrobě 

potravin v Evropské unii? Jaké kroky byste navrhovali ke zlepšení této situace? 

Zahlcení příliš mnoha pravidly samozřejmě představuje problém hlavně pro menší a střední 

producenty. Postoj mé frakce i můj postoj k řešení vztahu mezi ochranou životního prostředí je takový, 

že řešením mají být inovace a investice do nových technologií, nikoli prosazování mnohdy až drastických 

opatření kvůli zelené ideologii. 

 

 


